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Den næste sag på dagsorder.en var: 

7) Anden behandling af lovforsla nr. L 127: 
Forslag til lov om ændring af  lov om statens 

uddannelsesstøtte. (Slutlån, yderligere støttemu- 
ligheder ved fødsel og adoptior, opfølgning af  
skattereformen, klageprocedure m.v.). 

Af undervisningsministeren (Ole Vig Jen- 
sen). 

(Fremsat 8/12 93. Første behandling 20/1 
94. Betænkning 1/3 94). 

Der var stillet 10 ændringsforslag i betænk- 
ningen. 

Uden for betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer, ændringsforslage- 
ne og spørgsmålet om lovforslagets overgang 
til tredje behandling sattes til forhandling un- 
der ét. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

Ændringsforslag nr. 1-6 til § 1, § 1, således 
ændret, ændringsforslag nr. 7-10 til § 2 og § 2, 
således ændret, 
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tre dje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Første næstformand (Ivar Hansen): 
Jeg foreslår, at lovforslaget går direkte til 

tredje behandling uden fornyet udvalgsbe- 
handling. Hvis ingen gør indsigelse mod dette 
forslag, betragter jeg det som vedtaget. (Op- 
hold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

8) Anden behandling af lovforslag nr. L 160: 
Forslag til lov om ændring af  lov om friskoler 

og private grundskoler m.v. (Æ tdring af  lønbe- 
stemmelsen). 

Af undervisningsministeren (Ole Vig Jen- 
sen). 

(Fremsat 19/1 94. Første b handling 26/1 
94. Betænkning 1/3 94). 

Der var stillet 1 ændringsforslag i betænk- 
ningen. 

Uden for betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer, ændringsforslaget 
og spørgsmålet om lovforslagets overgang til 
tredje behandling sattes til forhandling under 
ét. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

Ændringsforslag nr. 1 om en ny affattelse af 
§ 1, § 1 i den ny affattelse og § 2 
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Første næstformand (Ivar Hansen): 
Jeg foreslår, at lovforslaget går direkte til 

tredje behandling uden fornyet udvalgsbe- 
handling. Hvis ingen gør indsigelse mod dette 
forslag, betragter jeg det som vedtaget. (Op- 
hold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

9) Anden behandling af lovforslag nr. L 161: 
Forslag til lov om ændring af  lov omfolkesko- 

len. (Forøgelse af  timetallet for den obligatoriske 
undervisning på 8. og 9. klassetrin). 

Af undervisningsministeren (Ole Vig Jen- 
sen). 

(Fremsat 19/1 94. Første behandling 26/1 
94. Betænkning 8/2 94). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer og spørgsmålet 
om dets overgang til tredje behandling sattes 
til forhandling under ét. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

§§ 1 og 2 
vedtoges uden afstemning. 
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Lovforslagets overgang til tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Første næstformand (Ivar Hansen): 
Jeg foreslår, at lovforslaget går direkte til 

tredje behandling uden fornyet udvalgsbe- 
handling. Hvis ingen gør indsigelse mod dette 
forslag, betragter jeg det som vedtaget. (Op- 
hold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

10) Første behandling af beslutningsforslag nr. B 
65: 

Forslag til folketingsbeslutning om beretning 
til Folketinget angående Nordisk Råds virksom- 
hed i 1992-93. 

Af Udenrigsudvalget. 
(Fremsat 8/2 94). 

Forslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Ministeren for nordisk samarbejde og Østersø- 
spørgsmål (Kofod-Svendsen): 

Det nordiske samarbejde stilles over for sta- 
dig nye udfordringer i disse år som følge af op- 
bruddet i Europa. 

Første næstformand (Ivar Hansen): 
Inden forhandlingerne kan fortsætte, må der 

være mere ro i salen. (Ophold). Jeg går ud fra, 
at man har hørt, hvad jeg siger. 

Ministeren for nordisk samarbejde og Østersø- 
spørgsmål (Kofod-Svendsen): 

Når vi om få dage for 44. gang mødes til ses- 
sion i Nordisk Råd, sker det på et tidspunkt, 
hvor tre nordiske lande står over for deres vel 
nok vigtigste beslutning i efterkrigstiden -  
nemlig spørgsmålet om medlemskab af Den 
Europæiske Union -  og det bliver befolknin- 
gerne i de enkelte lande, som kommer til at 
træffe afgørelsen. Forhandlingerne er som be- 
kendt afsluttet for Sveriges og Finlands ved- 
kommende, mens Norge stadig står tilbage. Vi 
håber alle, at det også lykkes at få en tilfreds- 
stillende aftale for Norge, og så er det befolk- 
ningerne, der skal tale. 

Udenrigs- og sikkerhedspolitik som sådan er 
ikke på dagsordenen for sessionen i Stockholm 
i næste uge. Arbejdsgangen i Nordisk Råd er 
tilrettelagt på en sådan måde, at den mere ind- 
gående udenrigspolitiske debat først vil finde 
sted under efterårssessionen i Tromsø i no- 
vember 1994, men det er uundgåeligt, at ses- 
sionen i Stockholm vil være præget af de tre 
nordiske ansøgerlandes forhold til EU og de 
kommende folkeafstemninger. 

Nordens tilnærmelse til de europæiske sam- 
lingsbestræbelser var som bekendt baggrun- 
den for det initiativ til at reformere det nordi- 
ske samarbejde, som statsministrene tog i Ma- 
riehamn for mere end 2 år siden. Tanken var, 
at man ville styrke det nordiske samarbejde 
under de ændrede vilkår, og reformerne betød, 
at statsministrene påtog sig et mere direkte an- 
svar for det nordiske samarbejdes politiske 
indhold. Samarbejdet blev endvidere styrket 
ved, at vi indførte det aktive formandskab. 

Endelig blev samarbejdet koncentreret om 
syv prioriterede områder af særlig fællesnor- 
disk interesse. Blandt disse satsningsområder 
udpegedes kultur, uddannelse og forskning 
som de mest væsentlige i forbindelse med at 
bevare den nordiske identitet i et Europa un- 
der forandring, og de øvrige områder, der prio- 
riteres, er miljø, fiskeri, medborgernes rettighe- 
der og økonomiske spørgsmål samt juridisk 
samarbejde. 

Nyorienteringen har også ført til ændringer i 
Helsingforsaftalen. Ændringerne indebærer, at 
parlamentarikerne får øget budgetindflydelse, 
samt at samarbejdet på det udenrigs- og sik- 
kerhedspolitiske område præciseres i aftalen. 
Erfaringerne har været gode, og på regerings- 
plan har vi oplevet, at statsministrenes øgede 
ansvar og indførelsen af det aktive formand- 
skab har skabt mere dynamik i samarbejdet. 
På samme måde mener jeg at beslutningen om 
at koncentrere samarbejdet om udvalgte sats- 
ningsområder har skabt en større bevidsthed 
om, hvad der er kernen i det nordiske samar- 
bejde, og hvad det er, vi skal værne om. 

Det aktive formandskab har betydet, at vi 
står bedre rustet over for udviklingen i Europa. 
Det indebærer ikke et begyndende formalise- 
ret samarbejde mellem de nordiske lande i for- 
holdet til Den Europæiske Union, men den 
lange tradition for nordisk samarbejde har 
medført, at ansøgerlandene har holdt indbyr- 


